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Esperesi jelentés 

 

Nagytiszteletű Egyházmegyei Közgyűlés! Főtiszteletű Püspök Úr! Nagytiszteletű Esperes Úr! Kedves 

Lelkipásztor Testvéreim! Kedves Főgondnok, Presbiter Testvérek! 

Isten igéjét olvasom először is, Szent Pál apostoltól vettem igeszakaszt a Filippibeliekhez írott levélből 

a 3. rész 14. verset: 

„De egyet cselekszem, azokat, a melyek hátam megett vannak, elfelejtvén, azoknak pedig, a melyek 

előttem vannak, nékik dőlvén, czélegyenest igyekszem az Istennek a Krisztus Jézusban onnét felülről való 

elhívása jutalmára.” 

Szeretett testvérek a 2021-es esztendőt kell összefoglalnom jelentésemben, de mielőtt ez következne, 

egyházmegyénk nevében az imolai szent és nemes református eklézsia befogadó szeretetét kell 

megköszönnöm, nyilván kibővítve a körzet egyházközségével, Ragállyal és Trizzsel is. Megköszönöm 

mindnyájunk nevében, hogy helyet adnak itt a közgyűlésünknek. 

2021-ben Isten hordozó, hosszú, tűrő szeretetét ismét megtapasztaltuk. A felolvasott igeszakasz hátra és 

előre tekintésre ösztönöz Isten kiválasztó kegyelme által. Az egyházlátogatások személyes és gyülekezeti 

közösségben történhettek meg. Tartozások nincsenek sem irat, sem anyagi értelemben. A COVID19 

járvány ismét próbára tette egyházi életünket, de ha késéssel is, de megtörténtek a konfirmációk is. A 

gyülekezeti élet újraindítása feladatot jelentett és most is azt jelenti még. A délutáni istentiszteletek emiatt 

is, de az extrém időjárás miatt is sok helyen megszűntek. A hétköznapi alkalmak szintén megrostálódtak, 

néha talán a szolgálattevőknek a restülése miatt is. Ezek helyreállítása, újrakezdése folyamatos feladat, 

missziói lehetőség a nyári gyermek és ifjúsági táborok, gyülekezeti kirándulások, amelyek sok esetben 

elmaradtak korábbi időben. 

A parókia-program és a templomfelújítási program folytatódott, a hálaadó napok is megtörténtek, 

pótolva sokszor az elmaradtakat is. Ezeket külön-külön nem tudjuk felsorolni, mert megállapíthatjuk, hogy 

hála Istennek olyan sokan vannak, hogy ezt most nem tudjuk megtenni. Az un. 15 milliós pályázatok 

örömteli feladatot adtak a lelkipásztor, főgondnok, presbiter testvéreknek. Köszönjük Magyarország 

Kormányának és a hozzátett Tiszáninneni Református Egyházkerület kiegészítéseinek, hogy sok helyen 

befejeződtek illetve folyamatban vannak ezek a pályázatoknak a megvalósítása. 

Ha már a pénzügyeknél tartunk, 2022-től megváltozott az egyházmegyénk ellátmánya, a ki- és 

befizetések %-os aránya kiegyenlítettebb lett a Borsod-Gömöri Ref. Egyházmegye számára. Igazságosabb 

lett, köszönjük ezt Püspök Úrnak, egyházkerületi Főgondnok Úrnak és az Esperes-Főgondnoki 

értekezletnek, ahol tulajdonképpen azt mondhatjuk, hogy az igazságos rész szerint való befizetéseknek, 

közalapoknak és más egyéb terheknek hordozásának megfelelően kapunk visszafelé is. 

Gyülekezeti lelkipásztorok esetében sok helyen a minimálbér emelés arra ösztönözte a presbitériumokat, 

hogy legalábbis jelképesen a lelkészi fizetéseket emeljék mégha tulajdonképpen nagy jelentőséggel nem 

bírnak és a mostani háborús változások miatt ugye az infláció tulajdonképpen ezeket szinte felmorzsolja. 



2 

Megváltozott az állami fizetéskiegészítés gyülekezeti lelkipásztorok esetében, köszönettel vettük a 

kormányzat segítségét. Ez most nem képmutatás, nem kötelező tiszteletköröknek a megtétele, hanem 

őszinte köszönet. Visszaemlékszik még az idősebb generáció arra, amikor kb. itt következett az 

államsegély, a kongruának a kötelező megköszönése az Állami Egyházügyi Hivatal jelenlevő, akkori 

képviselőjének. Nem erről szól a dolog, hanem egy önkéntes segítség és önkéntes köszönet. Az intézményi 

lelkipásztorok is gondolták, és nagyon-nagyon gondolták, hogy nekik is járna és követelőzve ostromolták 

egyházi vezetőinket, testületeinket. Világosan szól a világi rendelkezés, gyülekezeti szolgálatban állóknak 

jár. Várjuk, hogy a gyülekezeti szolgálatot elvállalják majd ezek a testvérek és akkor ők is részesülhetnek 

ebből a juttatásból. 

Dr. Enyedy Andor által, aki áldott emlékezetű, Istenben boldogult püspökünk, belátva, hogy a három 

részre osztott borsodi egyházmegye együtt kell, hogy folytassa szolgálatát, 1952-ben, 70 évvel ezelőtt a 

Borsodi Egyházmegye néven szolgált tovább ez a terület. Igaz, alsó-borsodból a mezőcsáti járást 

leválasztották, a mezőkövesdi járást leválasztották, az 1952-es évszám szerepel az 1567-es mellett 

egyházmegyénk korábbi pecsétjében. A mostaniban 2000 van, amikoris a Gömöri nevet is felvettük. A 

mezőkövesdi járás az Egervölgyi Egyházmegyéhez került, 1954-ben megkönnyítettek bennünket, a Bódva 

völgyét lekapcsolták és az Abaúji Egyházmegye kapta meg. Zempléntől a világi járás átrendezése miatt a 

szerencsi járástól a miskolci járáshoz került területen lévő egyházközségek átkerültek hozzánk, ezek heten 

voltak. 1957-től változatlanul együtt vagyunk, néha megbontási próbálkozások előfordultak, de ezeket 

próbáljuk elfelejteni. 

A Borsod-Gömöri Egyházmegyéhez tartozik 13 történelmi gömöri egyházközség, ahogy hallottuk az 

1920-at követő 1-2 évben még a Gömöri Egyházmegyének a közgyűlésén néhány adat erről a területről is 

szólt. Ide jöttünk Imolára, Gömörbe, a 14. gömöri egyházközség Bánréve az átkényszerített felvidékieknek 

épített templommal, amit Magyarország akkori kormányzója építtetett. 

Készülés közben néztük meg egyházmegyei esperesi titkár úrral, Kovács Árpáddal, hogy a Borsod-

Abaúj-Zemplén megyei országgyűlési körzetek közül egyet leszámítva mindegyik valamilyen módon a 

területünkkel kapcsolatban van. Ezért meghívtuk az országgyűlési képviselőket is, hogy a 

megválasztásukhoz gratuláljunk, innen, az ő távollétükben is ezt megtesszük. Azt általuk képviselt területek 

református egyházi életét megláthatták volna. Dr. Hörcsik Richárdot is hívtuk, hiszen ő az egyetlen, aki a 

mi egyházmegyénkkel területileg nem kapcsolódik össze, őt a barátság alapján hívtuk, de a DRHE 

évzáróján van. Esperes urak is, Kusnyír László abaúji esperes úr áldást kíván, és Mészáros István zempléni 

esperes úr is áldást kíván, ők az SRTA évzáróján vesznek részt. Püspök úr bennünket választott, köszönjük 

szépen. Itt van, aki itt van, vannak, akik kimentést kértek, áldást kívántak. A lelkipásztorok között is többen 

vannak, akik akár egészségügyi, akár családi okok miatt kérték kimentésüket. 

A jó pap holtig tanul, a lelkészértekezletek, a Mályi csendesnapok a tanulás és a testvéri találkozások 

alkalma. Tanulmányi utat szervezünk Genfbe, Svájcba a Reformáció emlékhelyeire szeptember 10 és 16 

között. 370.000,- Ft a jelen pillanatban ajánlott részvételi díj, de ez még szeptemberig változhat. 
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Jelentkezhetnek a lelkipásztorok, a tisztségviselők, de gyülekezeti tagok is július 12-ig. 18 év alatti 

gyermekeket nem tudunk fogadni. A lelkipásztorok részére az egyházmegye 100.000,- Ft támogatást tud 

adni, egyházkerületi támogatást a lelkészcsaládok szabadság támogatásából fel lehet használni. Az utat 

érintő éjszakák számához képest ez 35.000,- Ft/fő összeget jelent. Tessenek meggondolni, mert a hátralévő 

időben dönteni kell, hogy egyáltalán belefogjunk-e ebbe a korábban hiányolt alkalomba vagy pedig 

elengedjük. 

Továbbképzési alkalom a Magyar Református Lelkészegyesület konferenciája Sárospatakon. Részvételi 

díj nincsen, a Magyarországi Református Egyház Elnökségi Tanácsa támogatását adja erre a konferenciára 

és július 15-ig lehet jelentkezni. A konferencia időpontja augusztus 1-től 4-ig. Ezúton is köszönjük az 

elnökség támogatását. A megnyitó istentiszteletet Főtiszteletű Pásztor Dániel püspök úr fogja végezni.  

Köszönet az egyházkerület Főtiszteletű Elnökségének, Pásztor Dániel püspök úrnak, Dr. Molnár Pál 

főgondnok úrnak, az esperes társainknak és velük együtt a főgondnok társaknak is a közös feladatoknak a 

végig tekintésében és megoldásának a megbeszélésében. Köszönetet mondok az együtt gondolkodásban és 

az együtt munkálkodásban Tirk Tamás egyházmegyei főgondnok úrnak, Nagytiszteletű Kolumbán 

Gábornak és Pásztor Erik főjegyző úrnak. Főképpen a lelkészválasztások alkalmával végeztek hasznos 

szolgálatot. Kovács Árpád esperesi titkár úrnak, pénztárosnak is köszönettel nyugtázom a munkáját. Dr. 

Demeterné Iski Gizella számvizsgáló testvérünknek is, de nem utolsó sorban köszönöm szépen 

feleségemnek is az imádságot, a helyettesítést, a hivatalvezetésnek minden odaadó, más feladatban való 

munkálkodását. 

100 egyházközségben 1 missziói és 1 leányegyházközségben folyt a szolgálatunk, 107 lelkipásztor, 

ebből 86 gyülekezeti és 21 intézményi lelkipásztor, 2 gyakornok és 1 segédlelkész volt, aki a szolgálatot 

ellátta. 

A hitoktatás éve 2022, ez ugye sokminden újragondolást jelent, főképpen ugye a sokszor emlegetett Dr. 

Papp Kornél testvérünknek, aki a szolgálatát más úton, módon fogja végezni. Ezt meghallottuk és ennek, 

ha nem is örülünk, de nyugtázzuk, megnyugvással. A lelkipásztor testvérek tudják miről beszélek. 

Én is megemlítem, népszámlálás lesz ebben azesztendőben és az fontos, hogy megvalljuk azt, hogy 

reformátusok vagyunk. Az Úristen valóban látja és tudja, de sok esetben ezt nekünk magunknak is meg kell 

vallanunk. Internet is ki lehet tölteni ezt a nyilatkozatot, ehhez esetlegesen a máskor csodált kisunokának 

meg gyermeknek a játékát esetleg meg lehet szakítani, és lehet tőlük segítséget kérni, hogy nagymama, 

nagypapa helyett is töltsék ki az ívet. Nem fontos megvárni az innen-onnan összeszedett népszámlálási 

biztosokat, akik már utána, amikor a nagyja megvolt, legyintenek, hogy erre a vallási meg egyéb kérdésekre 

ár nem is kell válaszolni. Igenis ragaszkodjunk hozzá, hogy ha megérkeznek hozzánk, ezekre is kívánunk 

válaszolni. 

Isten áldja és óvja egyházmegyénket. 

Lássuk tovább a számokat. 

Népmozgalmi adatok felolvasása, mellékletben csatolva. 
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Itt kívánom elmondani, hogy az egyházfenntartói járulékokat, amelyet az egyházmegyénk a kebelbeli 

gyülekezetektől kér, hogy vezessék be, a javaslat 2023. január 1-től 9.000,- Ft/fő/év. Ez a legkisebb összeg. 

Szolgálati évfordulók felolvasása, mellékletben csatolva. 

 

Bőcs – Imola, 2022. július 2. 

 

 

 Szőnyi Tamás 

 esperes 


